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    دریچه

    فرزين ماندگار
واگذاري گ�روه مجلات همش�هري به صورت 
يكج�ا، آن هم به ي�ك نفر طي روزه�اي اخير 
خبرس�از ش�ده و واكنش هاي متفاوت�ي را در 
ميان اهالي رسانه و اعضاي كميسيون فرهنگي 
شوراي ش�هر به دنبال داشته اس�ت. در واقع 
واگذاري تمام نشريات گروه مجلات همشهري 
به يك چهره كمتر شناخته شده، علاوه بر ايجاد 
سؤالاتي نظير جايگاه و اهميت نگاه فرهنگي و 
تخصصي به چنين انتصاب هايي بازتاب زيادي 
در ش�بكه هاي اجتماع�ي نيز در پي داش�ت. 
با نزديك ش��دن به مهرماه 9۷ و در حالي كه دومین 
مهلت )سه ماهه( س��ردبیران مجلات »همشهري« 
نیز براي ارائه طرح هايش��ان در راستاي خودگرداني 
به پايان رسیده اس��ت، با تصمیم »مرتضي حاجي« 
مديرعامل همش��هري، همه مجلات در حال انتشار 
اين موسس��ه به يك روزنامه نگار جوان به نام »علي 

رزاقي بهار« واگذار شد. 
  شوراي شهر بي اطلاع بوده است

اين برون سپاري، تعجب برخي اعضاي شوراي شهر 
تهران به ويژه كمیس��یون فرهنگ��ي را برانگیخت. 
حجت نظري از اعضاي شوراي شهر تهران در اين 
باره به ايرنا پلاس مي گويد: م��ا از واگذاري امور به 
جوانان اس��تقبال مي كنیم، اما واگ��ذاري امور به 
جوانان هم نیازمند قاعده و قانون است. با اين وجود، 
ابتدا بايد در مورد صحت موضوع مطمئن شويم و بعد 
اظهارنظر كنیم. الهام فخاري عضو ديگري از شوراي 
شهر نیز اينگونه در اين ارتباط اظهار نظر كرده است: 
با توجه به فضاي ايجاد شده، كمیسیون فرهنگي 
و اجتماعي ش��وراي شهر از مؤسس��ه همشهري 
خواسته است تا صحت و سقم موضوع را مشخص 
كند و در مورد نحوه و چگونگي اين واگذاري توضیح 
دهد. محمدجواد حق ش��ناس نی��ز مي گويد: اين 
تصمیم با ش��تاب زدگي و بدون اطلاع، كسب نظر 
و مشورت با اعضاي ش��ورا و كمیسیون فرهنگي و 
اجتماعي صورت گرفته است. بس��یاري از فعالان 
رس��انه از اين واگذاري انتقاد و نحوه برخورد با اين 
مؤسس��ه مطبوعاتي را به واگذاري يك كارخانه و 
زمین كشاورزي تشبیه كرده اند، برخي نیز سبك 
واگذاري را به سبك غرفه هاي میادين میوه و تره بار، 

غیرفرهنگي و غیرحرفه اي دانسته اند. 
مدير جديد بخش مجلات همشهري »علي رزاقي 
بهار« اس��ت. او كه گفته مي ش��ود با واسطه گري 
احسان مازندراني به اين سمت رسیده، عضو حزب 

نداي ايرانیان است و سابقه قابل اعتنايي در عرصه 
روزنامه نگاري ندارد. واگذاري همشهري به او باعث 
واكنش هاي بسیاري از سوي روزنامه نگاران  شده 
است، با اين وجود و بر اساس اين گزارش، مجري 
و سردبیر مجلات همشهري از اول مهرماه در اين 

موسسه مستقر خواهد شد. 
    همين الان واگذار مي كنم

اما روز گذشته سردبیر جديد مجلات همشهري 
با بی��ان اينكه از لح��اظ مالي تضمی��ن كرده كه 
نشريات فعلي را احیا كند، به موضع گیري ها درباره 
كم تجربه بودن خود ب��راي در اختیار گرفتن برند 

معتبر همشهري، واكنش نشان داد.
»علي رزاقي بهار« در گفت وگو با مهر در پاسخ به 
اين پرسش كه »با توجه به س��ن كمي كه داريد، 
چگونه قادر به تأمین هزينه هاي میلیاردي انتشار 
مجلات همشهري خواهید بود و اساساً منبع شما 
براي تأمین مالي اين كار چیس��ت؟«، گفت: من 
براي اين كار پلن خودم را دارم ولي در اين شرايط 
اقتصادي، چ��ه دلیلي دارد ك��ه آن را اعلام كنم؟ 
ضمن اينكه اگر كسي باشد كه بتواند صفر تا صد 
كاري را كه به بنده محول شده است، انجام دهد، 
بنده حاضر هستم اين كار را به او واگذار كنم. وي 
افزود: ما آمادگي داريم كه در خدمت همه نیروهاي 
فعل��ي در مجلات همش��هري باش��یم و دورادور 
هم با آنها آشنا هس��تیم؛ حتي كساني هم كه در 
همین يكي دو روز به بنده نق��د و حمله و توهین 
كردند، بنده در خدمتشان هستم و تلاش مي كنیم 
محتواي مج��لات را بهبود ببخش��یم و آن حس 
نوستالژيكي كه همه ما با مجلات همشهري داريم، 

تقويت شود و ان شاء الله به سوددهي هم برسد. 
  توضيحات مؤسسه همشهري 

از سويي ديگر مدير ارتباطات و روابط بین الملل 
موسسه همش��هري نیز روز گذشته توضیحاتي 
منتش��ر و در اين ب��اره عن��وان ك��رد: مجلات 
همشهري در چند سال اخیر تنها زيان ده بوده و 

قرارداد پیمانكاران فعلي )سردبیران مجلات( دو 
مرتبه و هر بار به مدت سه ماه تمديد شده است، با 
اين هدف كه طرحي ارائه شود تا از زيان ده بودن، 
خارج ش��وند. با توجه به بار مالي كه اين مسئله 
براي همشهري داشت، اين موسسه مي توانست 
دو اس��تراتژي را در پیش بگیرد؛ يكي تعطیلي 
مجلات و يكي هم انتشار آنها به نحوي كه زيان 
مالي براي موسسه نداش��ته باشد و حداقل يك 
همپوشاني میان درآمدها و هزينه ها ايجاد كند 
كه از بین اين دو استراتژي، همشهري استراتژي 
دوم را انتخاب كرد. به گفته اين مقام مس��ئول 
در موسسه همش��هري، قرارداد جديد با مجري 
و سردبیر مجلات همش��هري )علي رزاقي بهار( 
به نحوي تدوين شده است كه از روز شروع آن، 
موسسه همشهري هیچ گونه پرداختي به مجلات 
نخواهد داشت و از سال سوم به بعد هم حتي به 
سودآوري براي موسسه منتج خواهد شد. جلیلي 
گفت: با تدوين قرارداد جديد، ما مي توانیم جلوي 
زيان دهي بیش از 1۰ میلیارد تومان در سال را به 
واسطه گروه مجلات همشهري بگیريم؛ ضمن 
اينكه با اين قرارداد، هیچ ي��ك از مجلات فعلي 
تعطیل نخواهند شد و فعالیت آنها به همان شكل 
ادامه مي يابد. طرح جديد بعد از 1/5ماه مذاكره 
و بررسي طرح هاي ارائه شده، انتخاب شده است 
و بهترين ش��رايطي اس��ت كه مي توانست براي 

همشهري وجود داشته باشد.  
  مديريت اصلاح طلبان 

»جوان« دو م��اه پیش در جريان گف��ت و گو با يكي 
از روزنامه نگاراني كه به واس��طه تصمیمات مرتضي 
حاجي بیكار شده بود، نوشت: روزنامه نگاران فعال در 
بخش گروه مجلات همشهري مي گويند چرا تا پیش 
از روي كار آمدن اصلاح طلبان مجلات همش��هري 
بدون مشكل منتشر مي شدند و ناگهان از زمان تسط 
اين جناح سیاسي بر بزرگ ترين مجموعه مطبوعاتي 
كشور شاهد ضررده شدن آنها بوده ايم. آن زمان يكي 
از حضار در اين تجمع كه نخواست اسمش فاش شود 
در گفت و گو با »جوان« درباره وضعیت پیش آمده در 
مؤسسه همشهري و تعطیلي مجلات گفت: با وخیم تر 
ش��دن اوضاع بچه ها به صورت خودج��وش به دفتر 
مرتضي حاجي مدير عامل مؤسسه رفتند و پشت در 
دفتر تحصن كردند. با آنكه آقاي حاجي مي دانست كه 
ما با او كار داريم، چند ساعت از دفترش خارج نشد و به 
حضور ما بي اعتنايي كرد. عضو تحريريه يكي از مجلات 
همشهري با اشاره به اينكه بعد از چند ساعت تحصن 
بالاخره قرار ش��د با آقاي حاجي در سالن اجتماعات 
جلسه داشته باش��یم، افزود: وقتي حاجي آمد اولین 
كاري كه كرد اين بود كه گفت: شما خبرنگار نیستید! 
شما لات هس��تید! بعد ادامه داد كه اصلًا من نبايد با 
شما صحبت كنم، چون قراردادي با همشهري نداريد 

و نیروي مؤسسه به شمار نمي رويد!
به گزارش »جوان« زيان ده بودن مجموعه مجلات 
همشهري دلیل تعطیلي آنها عنوان شده است. حالا 
بايد منتظر ماند و شاهد بود كه برون سپاري اين 
مجلات به بخش خصوصي پس از نزديك به شش 
ماه تعطیلي آن تا چه اندازه مي تواند موفقیت آمیز 
باش��د و آيا موضوع س��ودده ك��ردن اين مجلات 
در ش��رايطي كه رغبت مردم به مطالعه نشريات 
كاغذي روز به روز كمتر مي ش��ود تحقق يافتني 

خواهد بود يا خیر. 

بايد منتظر ماند و شاهد بود كه برون سپاري 
اين مجلات به بخش خصوصي پس از نزديك 
به شش ماه تعطيلي آن تا چه اندازه مي تواند 
موفقيت آميز باش��د و آيا موضوع سودده 
كردن اين مجلات در شرايطي كه رغبت مردم 
به مطالعه نشريات كاغذي روز به روز كمتر 
مي شود تحقق يافتني خواهد بود يا خير

 واگذاري مجلات همشهري
به سبك ميادين ميوه و تره بار!

    نويد پارسا
 رئيس جديد سازمان تبليغات اسلامي گفت: در ديداري كه با 
رهبر انقلاب داشتيم، ايشان به ما گفتند، در دهه ای كه انواع و 
اقسام تهاجمات فرهنگي، مردم عزيز ما را آماج حملات خود قرار 
داده بود، نسلي متولد شد كه امروز خيل جوانان پرشور و مشتاق 
حضور در قالب مدافعان حرم را تشكيل مي دهد و مي خواهند 
مانند شهيد حججي در مصاف با دشمن سر ببازند. اين شور و 
اشتياق، نشانه عدم توفيق دش�من در برنامه هاي خود است. 
به گزارش فارس، حجت الاسلام والمسلمین محمد قمي پیش 
از ظهر روز گذش��ته با حضور در بنیاد دعب��ل و در جمع اعضاي 
شوراي مشورتي ستايشگران )شمس( گفت: ما سال ها پاي منبر 
شما سوخته ايم و بهره گرفته ايم و اگر روزي حس خادمي شما را 
داشتم، با حكم رهبر معظم انقلاب، اكنون رسماً به افتخار خادمي 
شما رسیده ام. وي با بیان اينكه بايد تبلیغات اسلامي ناب را از مسیر 
روضه اخذ به قوه كرد و پیش برد، گفت: آن پیر روش��ن ضمیري 
كه اين انقلاب را رهبري كرد و آن را پیش برد، به ما آموخت كه 
انقلاب با محرم و صفر زنده است و امروز مي بینیم كه آنچه عامل و 
باعث پیش روندگي ما در امور مي شود، ترويج اسلام ناب عاشورايي 
و استحكام دروني است. رئیس جديد سازمان تبلیغات اسلامي با 
تأكید بر اينكه روزهاي سختي در انتظارمان است، اظهار داشت: 
با رهبري رهبر فرزانه انقلاب و رهنمودهاي ايشان، بهره گیري از 
ظرفیت محافل انس با سیدالشهدا)ع( در جهت تقويت قواي اسلام 
و انقلاب ضروري است و در مقطع دش��وار كنوني و سختي هاي 
پیش روي م��ردم، يگانه راه گذر از س��ختي ها، انتق��ال و ترويج 

مفاهیم اسلام عاشورايي خواهد بود. وي همچنین ترويج مفاهیم 
اسلامي از مجراي هیئات را عامل ايجاد انسجام و اتحاد در میان 
مردم دانس��ت و هیئات را موتور محركه انقلاب اسلامي دانست. 
حجت الاسلام قمي در بخش ديگري از سخنان خود، ضمن اشاره 
به ديدار خصوصي با حضرت آيت الله خامنه اي گفت: در ديداري 
كه اخیراً با ايشان داشتم، رهبر انقلاب به موضوعي اشاره كردند 
كه قبلًا در ديدارهاي عمومي هم ب��دان پرداخته بودند، منتها 
توجه و تأكید ايشان در جريان گفت و ش��نود خصوصي نشان 
مي دهد موضوع دهه هفتادي ها برايشان بسیار مهم است. ايشان 
به ما گفتند در دهه اي كه انواع و اقسام تهاجمات فرهنگي، مردم 
عزيز ما را آماج حملات خود قرار داده بود، نسلي متولد شد كه 
امروز خیل جوانان پرشور و مشتاق حضور در قالب مدافعان حرم 
را تشكیل مي دهد و مي خواهند مانند شهید حججي در مصاف 
با دشمن سر ببازند. اين شور و اشتیاق، نشانه عدم توفیق دشمن 

در برنامه هاي خود است.

حجت الاسلام قمي در شوراي مشورتي ستايشگران مطرح كرد

رهبر انقلاب درباره بالندگي متولدان دهه 70 چه گفتند؟
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قناع�ت، ثروت�ی اس�ت 

پايان ناپذير. )اين سخن از 

رس�ول خ�دا)ص( نيز نقل 

شده است(. 

برگزاري بيست ويكمين جشنواره بين المللي قصه گويي

مردم قصه هاي 90 ثانيه اي تعريف مي كنند 

  محمدصادقي
در بيس�ت و يكمي�ن جش�نواره بين الملل�ي قصه گوي�ي، 
بخ�ش جدي�د قصه ه�اي 90 ثانيه اي اضافه ش�ده ك�ه در آن 
م�ردم مي توانن�د داس�تان زندگ�ي خ�ود را رواي�ت كنند. 
محمدرضا زمرديان رئیس بیس��ت و يكمین جش��نواره قصه گويي، 
در نشست رس��انه اين جش��نواره، گفت: قصه گويي به اندازه تاريخ 
بشر قدمت دارد و ابزاري ارتباطي براي انتقال تجربه ها، احساس ها، 
بینش ها، فرهنگ ها، س��نت ها و جهان بیني اقوام مختلف به شمار 
مي رود كه امیدواريم با برگزاري جشنواره قصه گويي سهم كوچكي 
در احیاي اين فرهنگ داشته باش��یم. زمرديان درباره انتخاب شعار 
امسال جشنواره، توضیح داد: ش��عار امسال كانون »تمرين زندگي« 
است و به تبع آن شعار جشنواره بیست ويكم نیز »خوب زندگي كردن 
تمرين مي خواهد« با موضوع »قصه  زندگي من« انتخاب شد. سروش 
صحت، دبیر هنري جشنواره قصه گويي نیز در سخناني، گفت: وقتي 
شعار جشنواره تمرين براي خوب زندگي كردن است پس درمي يابیم 

قصه گويي هم به تمرين احتیاج دارد. چرا مادربزرگ و پدربزرگ هاي 
ما خوب قصه مي گفتند؟ دلیلش آن اس��ت كه خ��وب تمرين كرده 
بودند. صحت با دفاع از اضافه شدن بخش داستان هاي 9۰ ثانیه ای، 
گفت: درست است كه براي قصه يك زندگي به مدت يك زندگي وقت 
نیاز اس��ت اما اگر بتوانیم در يك دقیقه دراماتیك كنیم و عصاره اش 
منتشر شود، جذاب خواهد شد. در اين زمان بايد از تمام خلاقیت ها 
استفاده كرد كه متأسفانه در اين جهان وقت اندك است. صحت درباره 
ملاك هاي انتخاب داوران براي اين جشنواره نیز يادآور شد: آشنايي 
با ادبیات و زبان قصه، آشنايي با نمايش و نمايش گري و داشتن سابقه 
كانوني از معیارهاي اصلي انتخاب داوران خواهد بود.   بیست و يكمین 
جشنواره بین المللي قصه گويي در سه بخش تخصصي، عمومي ) فیلم 
9۰ ثانیه اي، قصه  گويي فراگیر( و بخش علمي )مقاله نويسي( برگزار 
خواهد شد كه در بخش ملي  دختران و پسران )14 تا 18 سال(، زنان و 
مردان ) 18 سال به بالا( و مادربزرگ ها و پدربزرگ ها مي توانند شركت 
كنند و در بخش بین الملل برگزيدگان 2۰ دوره جشنواره قصه گويي 
در مراحل بین المللي، ملي و منطقه اي، قصه گويان و مجريان حرفه اي 
داراي سابقه اجرا در رسانه ملي و تئاتر كشور و داوطلبان ساير كشورها 
با هم رقابت خواهند كرد. معاون هنري كانون پرورش فكري در پاسخ 
به س��ؤالي درباره جمع آوري داس��تان هاي فولكلور از جمع آوري و 
انتشار 16 جلد داستان و رونمايي از آن در شب يلدا خبر داد و گفت: 
در اين دوره تلاش مي كنیم ضمن معرفي بیشتر قصه گويان كانون 
به جامعه از طريق رس��انه ها و به ويژه رسانه  ملي، كتابي نیز با عنوان 
»قصه زندگي من« كه برگرفته از روايت قصه هاي اين جشنواره خواهد 

بود، تدوين و منتشر شود.

معاون امور هنري وزارت فرهنگ:

 طرح پهنه هاي فرهنگي
به دنبال تحقق عدالت هنري است

مع�اون ام�ور هن�ري وزارت فرهن�گ و ارش�اد اس�لامي گف�ت: 
ط�رح »پهنه ه�اي فرهنگ�ي، ش�هرهاي خ�لاق هن�ري اي�ران« ب�ا 
ه�دف تحق�ق عدال�ت هن�ري و فرهنگ�ي در كش�ور اج�را مي ش�ود. 
سیدمجتبي حسیني روز گذشته در گفت و گو با ايرنا در سمنان افزود: تازه ترين 
طرحي كه امروز توسط س��یدعباس صالحي وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي به 
معاونت هاي وزارت ابلاغ مي ش��ود، طرح پهنه هاي فرهنگي، شهرهاي خلاق 

هنري ايران است. 
وي خاطرنشان كرد: بر اساس اين طرح، شهرها مي توانند در شاخه هاي هنري 
كه در آن مزيت تاريخي، فرهنگي و انس��اني دارند برنامه ريزي ويژه بر مبناي 

آن مزيت طراحي كنند. 
معاون امور هنري وزارت فرهنگ و ارش��اد اس��لامي با بیان اينكه در ماه هاي 
آينده آيین نامه ه��اي طرح پهنه هاي فرهنگي، ش��هرهاي خلاق هنري ايران 
ابلاغ مي ش��ود، بیان كرد: تحقق عدالت هنري و فرهنگي از اهداف اصلي اين 

طرح است. 
وي افزود: اين طرح از مجموعه برنامه هايي است كه دسترسي سريع تر عموم 

به خدمات و برنامه هاي هنري را دنبال مي كند. 
وي تأكید كرد: طرح پهنه هاي فرهنگي، ش��هرهاي خلاق هنري ايران كمك 
مي كند تا با مش��اركت استان ها و ش��هرهاي داراي مزيت، شهروندان آنها در 

رده هايي بالاتر به برنامه ريزي هاي هنري دسترسي داشته باشند.

 همدان اولويت نخست 
سفر پايتخت نشينان است

فرهنگ�ي،  مي�راث  س�ازمان  گردش�گري  مع�اون 
صناي�ع دس�تي و گردش�گري كش�ور گف�ت: در برنام�ه 
راهب�ردي اي�ن س�ازمان هم�دان ب�ه عن�وان اولوي�ت 
نخس�ت س�فر ش�هروندان تهران�ي تعيين ش�ده اس�ت. 
محمد محب خدايي ديروز در نشس��ت خب��ري اجلاس بین المللي 
همدان 2۰18 پايتخت گردشگري آس��یا اظهار داشت: اين رويداد 
باعث ش��د تا در حوزه فرهنگي و تاريخي همدان به همراه ش��یراز 
و اصفهان به گردش��گران جهان معرفي ش��ود. وي با اشاره به اينكه 
۷8 میلیارد ريال تسهیلات براي رويداد همدان 2۰18 و تبريز 2۰18 
در نظر گرفته شده اس��ت، گفت: اين رويداد آغازي است تا همدان 
همواره مورد توجه گردشگران باشد و بايد به صورت پايدار اين معرفي 
ادامه يابد. محب خدايي با بیان اينكه بازار هدف همدان گردشگران 
عراقي اس��ت، گفت: با توجه به قرار گرفتن همدان در مسیر زائران 
عراقي و همچنین نزديكي اين شهر به شمال غرب كشور، همدان نیز 
جزو شهر هاي هدف گردش��گران تركیه اي قرار دارد. وي با اشاره به 
اينكه 4۰ نفر از 15 كشور براي شركت در رويداد همدان 2۰18 به 
اين استان سفر كرده اند، افزود: 5۰ رويداد در اين اجلاس جاگذاري 

شده است كه در طول اين مدت اجرا مي شود.  
.............................................................................................................
در حوزه فلسطين، ساليان سال است كه 

هدفمان نوجوانان نبوده اند 
اولي�ن نشس�ت تخصص�ي مس�ئله فلس�طين و رژي�م   
صهيونيس�تي در ح�وزه هنري ته�ران با حض�ور تعدادي 
از ناش�ران، نويس�ندگان و كارشناس�ان موضوع فلسطين 
ب�ه ميزبان�ي مجمع ناش�ران انقلاب اس�لامي برگزار ش�د. 
به گزارش پايگاه اطلاع رساني مجمع ناشران انقلاب اسلامي، میثم 
نیلي مديرعامل مجمع ناشران انقلاب اسلامي، گفت: »در خصوص 
ضرورت برگزاري اين جلس��ه بايد عرض كنم ك��ه براي تجديد 
سازماندهي كیفیت تولید در حوزه فلسطین گرد هم آمده ايم.« 
وي در ادامه با اشاره به بیانات حضرت امام در اين باره گفت: »در 
قضیه فلسطین، حضرت امام فرمودند اگر هر مسلمان يك سطل 
آب روي اسرائیل بريزد، ماجرا تمام مي شود. اين يك تمثیل براي 
كل جريان فلسطین است. اين مثال درباره ناشران، همان كتابي 
مي شود كه تولید مي كنند. اگر فرض كنیم كه در سال هاي گذشته 
كتاب هاي مان در خصوص بعضي از موضوعات به صورت جريان ساز 
و ملموس درآمده، دلیلش اين بوده اس��ت كه هركدام از ناشران 
تعدادي از اين كتاب ها را تقبل كرده اند و هركس به اندازه وس��ع 
خودش كتاب تولید كرده است. وقتي اين كتاب ها در اشل كلان 

ديده مي شود، به صورت يك جريان درمي آيد.«
............................................................................................................

آيت الله شاه آبادي: 
حق غدير را ادا نكرده ايم 

رئي�س موسس�ه غدي�ر شناس�ي ب�ا اش�اره ب�ه اهميت و 
جاي�گاه غدي�ر و ولاي�ت فقي�ه، گف�ت: متأس�فانه بعد از 
گذش�ت 40 س�ال از پيروزي انق�لاب اس�لامي آنچنان كه 
باي�د و ش�ايد نتوانس�ته اي�م ح�ق غدي�ر را ادا كني�م. 
آيت الله س��عید ش��اه آبادي ديروز در نشست رس��انه اي موسسه 
غدير شناسي، گنجانده شدن آموزه هاي غدير همراه با ولايت شناسي 
و امام شناسي در نظام دروس حوزه هاي علمیه طلاب سراسر كشور 
را خواستار شد. شاه آبادي افزود: امروز نیازمند وقت گذاري بیشتر و 
سرمايه گذاري مالي و معنوي در اين مهم )غدير( هستیم. وي درعین 
حال تأكید كرد: امروز همگان از جمله غدير دوس��تان، متولیان و 
فعالان فرهنگي كشور مسئول ايجاد يك موج معرفتي جديد درباره 
غدير در سراسر كشور و سطح بین المللي هستند. به گفته شاه آبادي 
فعالیت هاي غديري امروز بايد فوق برنامه هاي ديگر قرار گیرد. رئیس 
موسسه غدير شناسي به اهمیت، جايگاه و ابعاد مختلف موضوع غدير 
اشاره و تأكید كرد: بايد بالاتر از حماس��ه اي كه در عاشورا، تاسوعا، 

اربعین و نیمه شعبان برپا مي شود در موضوع غدير رقم بخورد.

    دیده بان نوید پارسا

كارگردان »نيمه زمين ما« در گفت وگو با »جوان«:

سينماي ايران كمتر به ايران وفادار است!
   محمدصادق عابديني

نمايش اتحاد مل�ي و ارزش هاي ميهني در س�ينما، يكي از 
راه هاي تقويت حس انسجام ملي است؛ حسي كه شايد كمتر 
در آثار سينمايي بتوان اثري از آن ديد اما برعكس در سينماي 
مستند، به دليل خاصيت ذاتي آن كه با حقايق روبه رو است، 
اين حس بيش�تر پرداخته شده اس�ت. يكي از جديد ترين 
آثار سينماي مس�تند كه به اتحاد ملي مي پردازد، مستند 
سه اپيزودي»نيمه زمين ما« به تهيه كنندگي و كارگرداني 
عباس عمراني است. اين كارگردان در گفت وگو با »جوان« 
درباره مستند جديدش و لزوم توجه به اتحاد ملي و بازنمايي 
ارزش هاي اجتماعي در سينما توضيحاتي ارائه داده است. 
»نيم�ه زمين ما«، اصطلاحي اس�ت كه بيش�تر در 
فوتبال استفاده مي شود، اين نام اشاره به ورزشي 

بودن ژانر اين فيلم دارد؟
مي توان گفت يك مستند اجتماعي- ورزشي است و موضوع آن 
بررسي احساس وطن دوستي در قومیت هاي ايراني است كه آن 
را در مسابقات ايران در جام جهاني فوتبال بررسي كرده ايم. در 
اين مستند سه اپیزودي اقوام كرد كرمانج، بلوچ و عرب ايراني را 
كه حامي تیم ملي ايران هستند و در كنار آن همیشه در مسائل 
اجتماعي در كنار ساير اقوام ايراني، پاسدار ملیت هستند مورد 

توجه قرار داده ايم. 
اين مس�تند مي خواهد نش�ان دهد كه همه مردم 

ايران حامي تيم ملي هستند؟
بله، فراتر از آن اينكه اقوام ايراني همیش��ه براي بالابردن پرچم 
تلاش مي كنند و با شادي هاي ملي شاد هستند و اگر غمي هم 
باشد همگي غمگین مي شوند. حرف »نیمه زمین ما« اين است 

كه وطن دوستي نقطه اشتراك همه اقوام ايراني است. 
فيلمب�رداري اين مس�تند در چه مناطق�ي انجام 

شده است؟
ما گروه هاي پژوهش��ي را به چند نقطه از كشورمان فرستاديم 
و تمركزمان روي س��وژه هايي بود كه علاوه بر نگاه ملي در بعد 
محلي هم جذابیت داشته باشند. به خاطر اينكه ايران سه بازي 
در جام جهاني داشت، سه منطقه در خراسان شمالي، سیستان 
و بلوچستان و خوزستان انتخاب شد. اكنون فیلمبرداري بخش 
خراس��ان ش��مالي پايان يافته و همزمان با فیلمبرداري اپیزود 

سیستان، كار تدوين اپیزود آغاز شده است. 
به رويكرد ملي مستند »نيمه زمين ما« اشاره كرديد، 
جايگاه اتحاد ملي و مليت در سينماي ما كجاست؟

مي شود گفت كه سینماي ما چه در بخش داستاني و چه مستند، 
در پرداختن به مسئله ملیت و تقويت اتحاد ملي، ضعیف عمل كرده 

و اين ضعف در سینماي داستاني بیشتر است. سینماي ايران از 
جغرافیاي ايران دور شده و وفاداري اش به ملیت كم شده است. 

چه نش�انه اي از كم ش�دن عرق ملي در س�ينماي 
داستاني وجود دارد؟

دوربین فیلمس��از داستاني جرئت ندارد س��راغ قومیت ها برود 
و كاراكتر اصلي فیلم ها را از میان اق��وام ايراني با همان لباس و 
پوشش انتخاب كند. هر وقت هم مي بینیم كه اين اتفاق افتاده 
اغلب براي زدن حرف هاي جشنواره پس��ند ب��وده كه عده اي از 
آن با نام س��یاه نمايي نام مي برند. وقتي م��ردم ايران فیلم هاي 
سینماي ايران را مي بینند از خود مي پرسند»من در كجاي اين 
فیلم هستم؟«، حتي در فیلم هايي كه در تهران ساخته مي شود 
هم كمتر مي بینیم كه كاراكترها به مردم تهران نزديك باشند 
و بازنمايي از روابط اجتماعي حاكم بر پايتخت را در آن ببینیم. 

شهروند ايراني در سینماي ايراني بازنمايي ندارد. 
اين اتفاق براي سينماي مستند هم رخ داده است؟

سینماي مستند چون با حقیقت و واقعیت س��ر و كار دارد، به 
ملیت و ارزش هاي ملي پايبندتر و متعهد تر است. دوربین مستند 
به اقصي نقاط كش��ور مي رود و از نزديك با اقوام ايراني ارتباط 

برقرار مي كند. 
در »نيم�ه زمين ما« چق�در به اين مس�ئله پايبند 

بوده ايد؟
تلاش��م اين بوده كه من حائل میان دوربین و مردم نباشم بلكه 
همان طور كه پشت دوربین هستم، دوربین حائلي میان من و 
ملت ايران باشد و بي واس��طه با مردم ارتباط برقرار كند. در اين 
مستند هم تلاش كرده ام نشان دهم كه همه اقوام ايراني از كرد، 
بلوچ و عرب و سايرين چقدر به اين آب و خاك دلبستگي دارند. 

اين مستند كي آماده پخش مي شود؟
كار به سفارش شبكه مستند تولید مي شود و فكر مي كنم حداكثر 

تا مهرماه آماده پخش از تلويزيون شود.

شوراي شهر از واگذاري مجلات همشهري بي اطلاع بوده است


